



PDF(1417 KB)



电源学报 (http://www.jops.cn) ›› 2023, Vol. 21 (http://www.jops.cn/CN/archive/2023) ›› Issue (6) (http://www.jops.cn/CN/Y2023/V21/I6) : 102-110. DOI: 10.13234/j.issn.2095-2805.2023.6.102 (https://doi.org/10.13234/j.issn.2095-2805.2023.6.102)

建模与控制策略

磁耦合谐振式无线电能传输系统变电容调谐控制方法研究

张杰¹, 赵航¹, 许知博¹, 周磊¹, 杨磊², 张元启²

作者信息 +

Variable Capacitance Tuning Control Method for Magnetically-coupled Resonant Wireless Power Transfer System

ZHANG Jie¹, ZHAO Hang¹, XU Zhibo¹, ZHOU Lei¹, YANG Lei², ZHANG Yuanqi²

Author information +

History +

摘要

在实际应用中,无线电能传输系统两耦合线圈之间的相对位置变化会使系统参数发生改变,导致系统处于失谐状态,电能传输效率降低。针对系统失谐问题,提出了一种变电容调谐控制策略,通过控制电容的充放电时间使该电容等效为一个可变电容,调制等效电容值与线圈感抗满足谐振条件,从而使系统始终处于谐振状态,可使系统发射端线圈和接收端线圈之间的传输效率达到最高。建立仿真模型,搭建基于串联-串联型谐振补偿拓扑结构的磁耦合谐振式无线电能传输系统实验样机,进行了变电容调谐控制实验。实验结果表明,在谐振频率为100 kHz、输入电压为20 V的情况下,样机能够实现无线电能稳定可靠传输,证明了该变电容调谐控制方法的有效性。

Abstract

In practical applications, the relative position change between the two coupling coils of a wireless power transfer system will change the system parameters, resulting in system detuning as well as a lower power transmission efficiency. For the problem of system detuning, a variable capacitance tuning control strategy is proposed. By controlling the charge and discharge time of the capacitor, the capacitance is equivalent to a variable capacitance, so that the equivalent capacitance value and the coil inductive reactance value can meet the resonant condition requirements. As a result, the system is always maintained in a resonant state, and the highest transmission efficiency between the transmitting and receiving coils of system will be kept. A simulation model was established, and an experimental prototype of magnetically-coupled resonant wireless power transfer system based on a series-series resonance compensation topology was built. The variable capacitance tuning control experiments were carried out, and experimental results show that the prototype can realize stable and reliable wireless power transfer with a resonant frequency of 100 kHz and an input voltage of 20 V, thus verifying the effectiveness of the proposed variable capacitance tuning control method.

关键词

磁耦合谐振式 / 无线电能传输 / 系统失谐 / 变电容调谐

Key words

Magnetically-coupled resonant / wireless power transfer / system detuning / variable capacitance tuning

引用本文

导出引用

张杰, 赵航, 许知博, 周磊, 杨磊, 张元启. 磁耦合谐振式无线电能传输系统变电容调谐控制方法研究. 电源学报. 2023, 21(6): 102-110 https://doi.org/10.13234/j.issn.2095-2805.2023.6.102

ZHANG Jie, ZHAO Hang, XU Zhibo, ZHOU Lei, YANG Lei, ZHANG Yuanqi. Variable Capacitance Tuning Control Method for Magnetically-coupled Resonant Wireless Power Transfer System. *Journal of Power Supply*. 2023, 21(6): 102-110 https://doi.org/10.13234/j.issn.2095-2805.2023.6.102

< 上一篇 下一篇 >

参考文献

[1] Naka Y, Yamamoto K, Nakata T, et al.Verification efficiency of electric coupling wireless power transfer in water[C]// 2017 IEEE MTT-S International Conference on Microwaves for Intelligent Mobility, ICMIM 2017. Nagoya, Japan, 2017: 83-86.
[2] Ramezani A, Farhangi S, Iman-Eini H, et al.Optimized LCC-series compensated resonant network for stationary wireless EV chargers[J]. IEEE Transactions on Industrial Electronics, 2019, 66(4): 2756-2765.
[3] Kamalapathi K, Srinivasa R N P, Tyagi V K. Design and implementation of dualsource(WPT + PV) charger for EV battery charging [J]. International Transactions on Electrical Energy Systems, 2021, 31(11): 10384.1-10384.
[4] Vu V B, Phan V T, Dahidah M, et al.Multiple output inductive charger for electric vehicles[J]. IEEE Transactions on Power Electronics, 2019, 34(8): 7350-7368.
[5] Li Yong, Hu Jiefeng, Lin Tianren, et al.A new coil structure and its optimization design with constant output voltage and constant output current for electric vehicle dynamic wireless charging[J]. IEEE Transactions on Industrial Informatics, 2019, 15(9): 5244-5256.
[6] Liu Fang, Chen Kainan, Zhao Zhengming, et al.Transmitter-side control of both the CC and CV modes for the wireless EV charging system with the weak communication[J]. IEEE Journal of Emerging and Selected Topics in Power Electronics, 2018, 6(2): 955-965.
[7] Jiang Yingying, Ma Yujun, Liu Jia, et al.MER-WearNet: Medical-emergency response wearable networking powered by UAV-assisted computing offloading and WPT[J]. IEEE Transactions on Network Science and Engineering, 2022, 9(1): 299-309.
[8] Biswas D K, Saha N, Kaul A, et al.Semi-implantable wireless power transfer(WPT) system integrated with on-chip power management unit(PMU) for neuromodulation application[J]. IEEE Journal of Electromagnetics RF and Micro-waves in Medicine and Biology, 2023, 7(2): 193-200.
[9] Liang Cang, Yuan Huan, Zhang Renjie, et al.Analysis and design of a novel cubic WPT system in a metal environment for an enclosed sensor scenario[J]. IET Power Electronics, 2023,16(8): 1305-1319.
[10] Cai Changsong, Wang Junhua, Wang Longyang, et al.Improved coplanar couplers based WPT systems for adaptive energy harvesting on power towers[J]. IEEE Transactions on Electromagnetic Compatibility, 2021, 63(3): 922-934.
[11] Kurs A, Karalis A, Moffatt R, et al.Wireless power transfer via strongly coupled magnetic resonances[J]. Science, 2007, 317(5834): 83-86.
[12] 刘旭, 宋翔昱, 原熙博, 等. 一种利用可切换补偿电容的三线圈无线电能传输系统互感识别及效率优化方法[J]. 中国电机工程学报, 2022, 42(22): 8309-8320.
Liu Xu, Song Xiangyu, Yuan Xibo, et al.A mutual inductance identification and efficiency optimization method for the three-coil wireless power transfer system by utilizing switchable compensation capacitor[J]. Proceedings of the CSEE, 2022, 42(22): 8309-8320 (in Chinese).
[13] Lee Y -D, Kim K -W, Moon G -W.A self-compensated planar coil with integrated single switch regulator for wireless power transfer(WPT) systems[J]. IEEE Transactions on Power Electronics, 2021, 36(10): 10954-10958.
[14] 陈俊杰, 陈乾宏, 张斌. 基于线圈定位与电容阵列的感应式无线电能传输系统调谐控制[J]. 电力自动化设备, 2023, 43(2): 184-190.
Chen Junjie, Chen Ganhong, Zhang Bin.Tuning control of inductive power transfer system based on coil positioning and capacitor array[J]. Electric Power Automation Equipment, 2023, 43(2): 184-190 (in Chinese).

[15] Fu N, Deng J, Wang Z, et al.An LCCLCC compensated WPT system with switch controlled capacitor for improving efficiency at wide output voltages[J]. IEEE Transactions on Power Electronics 2023, 38(7): 9183-9194.

[16] He Liangzong, Guo Dong.An active switched-capacitor half-wave receiver with high efficiency and reduced components in WPT system[J]. IEEE Transactions on Industrial Electronics, 2021, 68(12): 12119-12129.

[17] Li Ke, Ding Wen.An improved one-to-three WPT system with tunable compensation network and enhanced pulse density voltage control[J]. IEEE Journal of Emerging and Selected Topics in Power Electronics, 2023, 11(3): 3586-3596.

基金

国网陕西省电力有限公司科技资助项目(5226XY230001)

 津公网安备12010402000979号 (<http://www.beian.gov.cn/portal/registerSystemInfo?recordcode=12010402000979>) 津ICP备11001756号-5 (<https://beian.miit.gov.cn>)

版权所有 © 《电源学报》编辑部

地址：天津市南开区黄河道467号大通大厦16层 邮编：300110

电话：022-27686327 传真：022-27687886 E-mail: jops@cpss.org.cn

技术支持：北京玛格泰克科技发展有限公司 (<https://www.magtech.com.cn/>)

